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TÉMA ČÍSLA: JÍDELNA
Co nás všechny zajímá? No přeci
jídlo! Ptali jsme se, jak funguje naše
školní jídelna.
READ ON PAGE 3

PŘÍBĚHY NA JEDNO PÍSMENO
Jistě vás bavily v minulém čísle,
nenechte si proto ujít další várku.
READ ON PAGE 2

Báseň o jaru
Milí čtenáři a milé čtenářky,
na Redakci Pohůrecká se
obrátila paní učitelka Petra
Mašková, že bychom mohli
vydat některé básně jejích
žákyň. Tentokrát psaly na téma
„jaro“. První z básní si můžete
přečíst už teď, na úvodní stránce
školních novin. Děkujeme
a těšíme se na další příspěvky
od stálých i nových autorů z naší
školy.
 
Denisa Okenicová (4.E): Jaro
 
Copak se to venku děje?
Přichází zas alergie!
Pylu je tu vážně moc
a já volám o pomoc.
 
Zlatý déšť nám vykvetl
a já od něj utekl.
Riziko to pro mě je,
nemám žádné naděje.
 
Rýma teče od nosu
a já šlápl na vosu,
oteklou mám celou nohu,
zírám jenom na oblohu.
 
Jaro je celkem dobrý čas,
ale ztratil jsem svůj hlas.
Myslím, že to přežiju
a léta se dožiju.
 
Hezké jaro bez alergických
reakcí a příjemnou četbu přeje
tým Redakce Pohůrecká.

MARTIN POKORNÝ

V září nastoupí 120 nových dětí
Mezi pracovními schůzkami
a poradami musí zbýt dost
času na učení a také na plány
do budoucna. Být ředitelkou
není jednoduché a na tak velké
škole, jako je Pohůrecká, už
vůbec ne. O své zkušenosti se
s námi podělila paní ředitelka
Dana Walterová.
 
Jak je náročné řídit tuto
školu?
Jo to je velmi těžké hlavně
v tom, že na naší škole může být
max. 850 žáků a v této chvíli je
jich tu 822. Na konci školního
roku odchází jen 70 deváťáků
a chce sem nastoupit 121dětí
a předpokládají že se sem
dostanou. Protože naše škola
může přijímat děti z určeného
okolí a např. rodiče, kteří bydlí
na Máji a mají práci někde
poblíž školy, tak chtějí, aby
jejich děti chodily do této školy.
A my je sem nemůžeme pustit,
a proto přepisují adresu bydliště
svého dítěte.
 
Kolik korun za rok stojí
provoz školy?
Škola za údržbu dá kolem 10
milionů korun včetně ubrousků,
kapesníků, vody, plynu
a celkově všech potřeb, co
máme na škole. Těchto 10
milionů korun dostáváme
od radnice a další peníze
od ministerstva školství jsou
na platy zaměstnanců.

foto: VALERIE VÁVROVSKÁ

Máte nějaké plány
do budoucna?
Každý ředitel má plány
do budoucna. První nejbližší
plán je opravit ovál, ale přibližná
kalkulace vycházela na 5
milionů korun. Na to nám
radnice při našem rozpočtu nedá,
ale uvidíme.
 
Máte v plánu na náš pavilon
nechat postavit skříňky?
Když jsme postavili 4. pavilon,
tak jsme tam samozřejmě
skříňky chtěli, ale je s nimi taky
velký problém. A abych vám
řekla pravdu, žádám o peníze
na skříňky již pátým rokem, ale
abychom mohli místo šaten dát
skříňky, tak to vychází na 10
milionů korun.
 
Jak dlouho jste na této škole?
Na této škole jsem přesně 10 let,
celou dobu ve funkci ředitelky.

Takže jsem přišla a hned jsem
byla ředitelkou, protože před
tím, než jsem přišla, tak jsem
učila úplně někde jinde.
 
Co byste změnila na této
škole?
Vždycky je co měnit. Já bych
hlavně změnila tu šatnu,
protože nám dá vždy velkou
práci ji opravit. Ale hlavně je
nevyhovující, nevyhovuje ani
nám, ani vám. Myslím, že by
bylo fér, aby každé dítě mělo
svou skříňku. Také bych chtěla
opravit starou tělocvičnu,
protože prostorově už nestačí.
 
Učíte nějaké hodiny?
Každý ředitel má předepsané
hodiny, nejmenší počet je 5, což
mám já.

autorka rozhovoru: VALERIE
VÁVROVSKÁ

Poděkování za 
karneval
Jménem vedení školy se na nás
obrátila zástupkyně pro první
stupeň Jana Trávníčková, aby
poděkovala týmu z devátých tříd
za organizaci školního
karnevalu, který se konal 23.
února: „Velice si vážím vašeho
nasazení, samostatnosti a velké
trpělivosti s mladšími spolužáky.
Tato veliká školní akce proběhla
díky vám naprosto úžasně.
Všechny děti a paní učitelky vás
moc chválily. Nesmím
zapomenout na ostatní žáky
z 9.A a 9.B, kteří nám pomáhali
s organizací. Všem moc děkuji.“

JANA TRÁVNÍČKOVÁ

ANKETA: Jaká jsou vaše oblíbená jídla a co byste 
naopak nevzali do úst?
Vojtěch Voltr (9.B): Chutnají
mi lasagne nebo pizza.
Nesnáším houby.
 
Daniela Herasymenko (7.D):
Mám ráda buchty s mákem
a špagety. Nechutná mi rizoto.
 
Ivana Zemanová (učitelka):
Miluju pizzu a obecně italskou
kuchyni. Úplně nesnáším teplá
sladká jídla a speciálně
žemlovku.
 
Eliška Čermáková (6.A):
Chutná mi suši nebo špagety se
sýrovou omáčkou. Vadí mi játra
a houby.

Jana Trávníčková (zástupkyně
ředitelky): Moje nejoblíbenější
jídlo? Rozhodně špagety. Nikdy
bych nevzala do úst krupičnou
kaši, to vím naprosto přesně.
 
Marek Šindelář (8.C): Moje
oblíbené jídlo je smažený sýr
s hranolky a tatarkou (ta je
důležitá). Nemám rád ryby.
 
Eva Hubáčková (7.A): Chutná
mi segedín s knedlíkem.
Absolutně bych nepozřela olivy.
 
Klára Potůčková (9.C): Mám
ráda kuře na paprice od babičky
a nechutná mi třeba rajská.

Daniel Brabec (8.B): Miluju
špenát a nemám rád olivy.
 
Jakub Trpák (4.D): Moje
nejoblíbenější jídlo jsou
šunkofleky. Co bych vůbec
nejedl? Možná tabasco.
 
Petr Drahník (učitel):
Rozhodně upřednostňuji maso,
třeba steaky. Nesnáším
vnitřnosti (ledviny, játra atp.)
 
Diana Pauerová (6.D): Moje
oblíbené jídlo jsou tortilly
(skoro) s čímkoliv, naopak
kvůli svačinám ve školce
nemám ráda pomazánky.
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Výjev ze života hmyzu nakreslil DENNIS KUTÝ (9.B)

Další příběhy na jedno písmeno
Krysí konec
(Lukáš Cirhan, 9.A)
Krysa Karel kontroluje kredenc.
Ke kredenci kouká krysa
Karolína. Kredenc, kterou krysy
kontrolují, kreslí Kačka. Krysy
každopádně konají, koušou
křupavý krekr, konzumují
klobásy. Ke kredenci kráčí
Karolína, kromě krys krájí
klobásu, krekry. Karolína kutí
krysí kebab ke krekrům,
klobáse. Karolína konzumuje
krysí kebab. Konec.
 
Veselé vyprávění
(Šárka Prokešová, 9.A)
Veronika vlastní vilu
ve Vodňanech. Všichni ve vile
věří ve vraždu Václava
ve vysoké věži vedle vily. Vrána
volá varování: „Vrah Václava
vidí všechno všude.“ Veronika
venku vypomáhá vyhublému
venkovanovi vstát. Vypadá
velmi vlídně. Vyzve Veroniku
večeřet. Veronika váhá, večeří
většinou ve Vilémově vile.
Vyvolávají Václavova vraha.
Výzvu Veronika vetovala. Vrah

Veroniku vtáhl vesele vstříc
vraždě. Veronika volala Viléma:
„Vidím Václavova vraha!“
Vilém vyrazil, vyskočil vstříc
vrahovi. Vylekal vránu, vrána
vyklovla vrahovi vobě voči.
Volal: „Ven, ven!“ Vrána
vyletěla ven, vrah vzdal
vzpouru. Vykrvácel ve vile.
 
Krádež  (Martin Heřman, 9.B)
Když Kamil kradl královské
klenoty, kamery kontrolovaly
každý Kamilův krok. Kamil
kritizoval krále, král kradl
Kamilovi koření.
 
Nález na nádraží
(Dennis Kutý, 9.B)
Nicolas na novém nástupišti
na nádraží našel náramek.
Nikoho na nádraží neviděl.
Nechtěl nechat náramek
na nástupišti. Náramek navlékl
na nos. Najednou na nádraží
našel náhrdelník. Náhrdelník
na něm nevypadal nejlépe,
nakonec náhrdelník nasadil
na nohu. Nicolasův nos nikoho
nezajímal. Noha nabyla noblesy.
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Práce ve školní jídelně začíná v 6:00
Paní Dagmar Blažkovou asi
znáte jako paní v okénku
cestou ke školní jídelně, co
pomáhá dětem, které si
zapomněly čip. Její práce je
ale mnohem náročnější, než by
to mohlo na první pohled
vypadat. Do školní jídelny
přichází už brzy ráno,
mnohem dřív, než začíná
vyučování. Dagmar Blažková
má na starosti jídelníček
na celý rok a kromě toho
zajišťuje, aby kuchařky měly
z čeho vařit. Je totiž vedoucí
školní kuchyně. A Redakci
Pohůrecká poskytla
následující rozhovor.
 
Kolik hodin denně tu trávíte?
My tu pracujeme obvykle osm
a půl hodiny, od šesti do půl
třetí.
 
Máte nějaké přestávky?
Děvčata mají přestávku na oběd
a pokud skončí dřív, tak si
můžou odpočinout.
 
Kdo vymýšlí jídelníček?
Já a konzultuji to s paní hlavní
kuchařkou, abychom to stihly
uvařit, a taky z hlediska financí.

foto: MARTIN POKORNÝ

Máte nějakého zástupce?
Ano, paní hlavní kuchařku, která
umí základní věci v počítači
a dokáže mě plně zastoupit
v době mé nepřítomnosti.
 
A měla jste někdy jinou práci
tady na škole?
Ne, už jsem sem nastoupila jako
vedoucí školní jídelny.
 
Je to dobře placená práce?
Každý si pod pojmem dobře
placená práce představuje trochu
něco jiného. Ono to je o tom, že
vás ta práce baví, není to o tom,
že ta práce je dobře placená.
 
Jak dlouho tady pracujete?
Od roku 2016 a to je tedy sedm
let.
 
Kolik kilogramů jídla vám
denně projde rukama?
Je to podle porcí, ale je to hodně
kilo. Je to fyzicky náročná práce,
protože máme okolo 800
strávníků.

autorky rozhovoru: DANIELA
DOLEJŠÍ, ALŽBĚTA

MORAVCOVÁ

Vymýšlení toho jídelníčku trvá
dlouho, protože je těžké všechno
sladit.
 
Kdo shání suroviny do jídel?
Suroviny do jídel sháním já
a taky objednávám většinou
přes eshop, kde máme svoje
dodavatele.
 
Kolik zhruba stojí všechny
suroviny měsíčně?
To se nedá úplně říct, ale my

máme takovou finanční bilanci,
a tak v podstatě denně vidíme,
kolik jsme vybrali peněz od žáků
podle věkových kategorií.
 
Kolik stravenek vydáte denně?
Zpravidla okolo třiceti. Ale
když nějaká třída jede na výlet
a potom se vrátí na oběd, tak si
část z nich zapomene čip doma
nebo si ho nechají v šatně a už
se jim nechce běžet zpátky.
 

Dětem nejvíc chutná krupičná kaše, kuře 
na paprice nebo svíčková omáčka
Už před šestou hodinou ranní
přichází do práce šéfkuchařka
Miroslava Hauserová. Práce ji
baví, i když, jak nám
prozradila, někdy je to
náročné. Jednat s dětmi i s
dospělými vyžaduje totiž velké
množství trpělivosti. A největší
radost jí udělá, když děti
přinesou vyjedený talíř,
nebo pochvala od spokojených
strávníků.
 
Jak funguje bezlepková dieta?
Do všeho, co vaříme nebo si
řekneme, že budeme vařit,
vlastně musíme dát bezlepkové
suroviny, a musíme si proto
pročítat etikety, jestli náhodou
není v něčem něco schovaného,
třeba nějaké zahušťovadlo, které
se nesmí atd. Takže o to se tady
stará jedna paní kuchařka.
 
Vaříte někdy vegetariánská
jídla?
Ano, teď nedávno jsme tu měli
veggie nudličky s omáčkou
z pečených paprik a na jedničce
jsme měli boloňské špagety.
A všechno to bylo veganské.
 

A nějaké další speciality?
Například před Vánoci máme
vždycky zařazenou třeba
anglickou nebo dánskou
kuchyni, abychom dětem
ukázali, co se jí na Vánoce
v jiných státech.
 
Na jaká jídla máte nejlepší
ohlas?
No tak určitě na krupicovou
kaši, kuře na paprice, svíčkovou
omáčku, rajskou omáčku, guláš
– prostě na klasická jídla,
na která jsou děti zvyklé
z domova.
 
Jak to je s přidáváním?
Když je to omáčka, tak není
problém. Ale horší je, když se
jídlo dělí vyloženě na kusy.
Třeba u gratinovaných brambor
mám danou normu podle
kategorií, takže to musíme
udělat přesně na porce a to
potom prostor na ty přídavky už
moc není. Ale omáčky, těstoviny
a rýže, to nikdy není problém.
 
Co se děje s nedojedeným
jídlem?
Všechno se vezme do sudu

a vyhodí se to. Specializovaná
firma to odveze do spalovny
a my ještě zaplatíme spoustu
peněz za tu likvidaci. Částečně
se nespotřebované potraviny
dávají i do kompostéru.
 
Co se děje, když je více
kuchařek nemocných?
Tak to musí ty zdravé kuchařky
nemakat jen na 100 %, ale musí
odvést i tu práci za kuchařky,
které tu nejsou. Normálně má
každá kuchařka svou pozici
a točí se po týdnech, aby to bylo
spravedlivé. Jedna vaří přílohy
jídel, druhá vaří první výdej
a další druhý výdej. A když tu
nikdo není, tak to musíme
zvládnout i jenom ve dvou
nebo se třeba vydává jen
z jednoho okénka. Někdy taky
chodí paní vedoucí kuchyně jako
zástup, prostě to musíme vždy
nějak vyřešit.
 
Kolik vás tu vlastně pracuje?
Pracuje nás tu přesně deset, jsou
tady čtyři pomocné síly, čtyři
kuchařky, já jakožto šéfkuchařka
a paní vedoucí.
 

Přijímáte nové lidi?
Když nám někdo odejde, tak
vždycky někoho přijmeme. Ale
jinak třeba na brigádu nikoho
nebereme.
 
Kdybyste mohla něco změnit,
co by to bylo?
Já bych určitě upravila spotřební
koš, což je norma, která nás
zavazuje k tomu, jak máme
skládat jídelníček. Proto musíte
jíst luštěniny, vámi „oblíbené“,
proto musíte jíst ryby, protože na
to existuje spotřební koš a ten
nám jasně udává, kolik v tom
měsíci musíte sníst těch a těch
potravin. To je pro nás zákon.
Jenže ten spotřební koš je 30 let
starý, takže já bych ho trošičku
opravila.

autorky rozhovoru: ISABELLE
TESAŘOVÁ, BARBORA

BENEŠOVÁ



PAGE 4 / 4

TŘETÍ ČÍSLO (DUBEN 2023), ŠKOLNÍ NOVINY REDAKCE POHŮRECKÁ

FOTOSOUTĚŽ: Budějovice dříve a dnes

Na stejném místě fotil Jan Doseděl z 8.A


